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Dr Silviu Andries-Tabac (Moldova) 
Summary (in English) 
The head of state in the Republic of Moldova is the President of the Republic. 
Mircea Snegur, the first President, elected on September 23, 1990, did not wear any official 
insignia. Instead, as a tribute, he and other political leaders were adorned with traditional towels 
during major public events, similar to those used in weddings, and other family celebrations 
with an ethnographic character. 
The issue was raised during preparations for the inauguration of the second president, Petru 
Lucinschi. At the Parliament's initiative, the National Committee of Heraldry (CNH) proposed 
two presidential insignia: the sash and the collar.  
The presidential sash was legislated on December 27, 1996 (Law no. 1073-XIII on the 
investiture of the President of the Republic of Moldova) and was used during the inaugurations 
of Presidents Lucinschi (1997) and Vladimir Voronin (2001, 2005). 
The presidential collar, conceived (at the suggestion of the well-known Romanian heraldist 
Jean-Nicolas Mănescu) as the collar of the Grand Master of the highest national order, and 
called "The Collar of the Order of the Republic", was rejected by Parliament for various 
reasons. 
The first inauguration of the third president Voronin in 2001 followed the 1996 law. Before his 
second inauguration in 2005, the question of the presidential collar resurfaced. The CNH 
proposed revisiting the 1996 design, but the President rejected it due to concerns about its 
oversized nature and the ostentatious cross, which was seen as a symbol of ecclesiastical 
dignitaries. 
Consequently, Simion Odainic, painter and author of the first state distinctions in 1992 and a 
member of the CNH, was asked to create a new design according to the same concept, which 
was later accepted and adjusted by the CNH. However, the project and the amendment to the 
Law on the Inauguration of the President was not completed in time. Only on February 3rd, 
2009, did the Parliament adopt Law no. 17-XVI, amending the former, by which the 
presidential sash was abolished and replaced with the "Collar of the President of the Republic 
of Moldova." This new insignia was used in subsequent inaugurations, including those of Maia 
Sandu (2019, 2024). 
The second functional insignia used by the President of the Republic – the presidential flag – 
was introduced by Law no. 217 of September 17, 2010, regarding the State Flag of the Republic 
of Moldova. At the same time, the flags of the President of the Parliament and the Prime 
Minister were also legislated. 
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LES INSIGNES DE FONCTION DU PRESIDENT DE LA REPUBLIQUE DE 
MOLDAVIE 

 
Summary (in french) 
Le chef de l’État en République de Moldavie est le Président de la République. 
Le premier Président, Mircea Snegur, élu le 23 septembre 1990, ne portait aucun insigne de 
fonction. Dans les manifestations à grande échelle, en signe d’appréciation, le président du 
pays, ainsi que d’autres dirigeants politiques, ont été liés avec des serviettes traditionnelles, 
comme au mariage, ou d’autres célébrations familiales d’un caractère ethnographique.  
La question a été mise à l’ordre du jour lors de la préparation de la cérémonie d’investiture du 
deuxième Président Petru Lucinschi. La Commission nationale d’héraldique (CNH), avait 
proposé et élaboré deux insignes présidentiels : l’écharpe et le collier. 
L’écharpe présidentielle a été légiférée le 27 décembre 1996 (la Loi no. 1073-XIII sur 
l’investiture du Président de la République de Moldavie) et utilisait pour l’investiture du 
Président Lucinschi (1997) et les deux investitures du Président Vladimir Voronin (2001, 
2005). 
Le collier présidentiel, conçue (à la suggestion du célèbre héraldiste roumain Jean-Nicolas 
Mănescu) en tant que collier de Grand maître du plus haut ordre national et nommé ,,Le collier 
de l’Ordre de la République”, a été rejetée par le Parlement pour différentes raisons. 
La première inauguration du troisième Président Voronin en 2001 a été effectuée conformément 
à la loi de 1996. Avant sa seconde investiture en 2005, la question du collier est revenue aux 
intérêts de l’administration présidentielle. La CNH a proposé la reprise du projet lancé en 1996, 
mais il n’a pas été agrée par le Président, invoquant la massivité de l’insigne et l’accentuation 
ostentatoire de la croix interprétée comme un symbole des dignitaires ecclésiastiques.  
Le peintre Simion Odainic, l’auteur des premières distinctions d’État en 1992 et membre du 
CNH, a été sollicité pour réaliser un nouveau projet artistique dans le même concept théorique, 
qui a été accepté et ajusté par le CNH. Cependant, les choses ont été précipitées et la 
modification de la Loi pour l’investiture du Président n’a pas été abouti en temps voulu. Ce 
n’est qu’en date de 3 février 2009 que le Parlement a adopté la Loi no 17-XVI pour son 
amendement, en vertu de laquelle l’écharpe présidentielle a été supprimée et remplacée par 
,,Le Collier du Président de la République de Moldavie». Ce nouvel insigne a été utilisée lors 
de l’investiture des présidents suivants, y compris Maia Sandu (2019, 2024). 
Le deuxième insigne de fonction en usage du Président de la République – le drapeau 
présidentiel – a été introduite par la Loi no. 217 de 17 septembre 2010 concernant le Drapeau 
d’État de la République de Moldavie. Concomitant ont été légiféré les drapeaux du Président 
du Parlement et du Premier ministre. 
 


